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V tomto čísle najdete: 

*  Ohlédnutí za setkáním Dolan   *  TJ Sokol 

*  Zpráva z MŠ     *  Cvičení s dětmi  

*  Zpráva ze ZŠ     *  Myslivost za vsí a doma na zahradě 

*  Společenská kronika    *  Letiště Vodochody 

Dolany v Dolanech 2016 
Letošní tradiční setkání Dolan z České republiky 

se uskutečnilo o víkendu od 17. – 19. června 

v Dolanech u Jaroměře. Bylo to již patnácté 

setkání Dolaňáků, a možná proto se na ně slunce 

usmívalo po celou dobu akce. Po slavnostním 

zahájení a úvodních slovech jednotlivých 

starostů hrála poprvé při tomto setkání i 

slovenská hymna, protože setkání se zúčastnili i 

zástupci slovenských Doľan. Další na programu byly samozřejmě soutěže pro jednotlivce i týmy.  

Soutěžilo se v malé kopané, v lidském fotbálku, střílelo se ze vzduchovky, hrály se šipky. V malé 

kopané nás reprezentovali muži: Gembitcki Martin, Černák Petr, König David, Semerád Martin, 

Špánek Jan, Holeček Jan, Těšík Jakub, Zenkovič Michal, Halík Miroslav - obsadili krásné 2. místo.  

Zároveň se někteří z nich (Semerád, Těšík, Zenkovič) 

zúčastnili lidského fotbálku, kde je doplnila Jana Holečková 

s Lukášem Klátem a tuto novou disciplínu vyhráli. V malé 

kopané nás reprezentovaly i ženy: Lucie Semerádová, Nikola 

Hamouzová, Blanka Olivová, Martina Maříková, Jana 

Holečková, Gábina Soukupová, Martina Králová, Kristýna 

Jirásková. Druhé místo v lidském fotbálku získalo také naše 

čistě ženské družstvo: Nikola Hamouzová, Šárka Dobšová, 

Nika Otiepková, Simona Kopecká, Vlasta Svojsíková. 

Nejužitečnější hráčkou ve fotbale se stala Nikola Hamouzová. 

Vašek Kindl doplnil a posílil družstvo Dolan u Olomouce. Ve střelbě ze vzduchovky jsme obsadili dvě 

3. místa zásluhou Martiny Maříkové a Tomáše Vlasáka st. 
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Uskutečnil se výlet do nedalekého Kuksu, který byl 

spojený s návštěvou vinného sklípku. Pro děti byla 

připravena kreativní dílna, skákací hrad a nejen pro děti 

deskové dřevěné hry. Dále jsme si mohli vyzkoušet 

spřádání ovčí vlny. V Dolanech byl také kovář, který až 

do pozdních nočních hodin trpělivě vyráběl se všemi 

účastníky podkovičky. Večer bylo možno shlédnout tři 

vystoupení: z naší obce to byla „Dolanská hlídka“, další 

vystoupení byla z Dolan u Jaroměře, kdy noční 

představení mužů s pánvičkami, sklidilo velký aplaus. Na 

podiu se vystřídalo několik kapel různých žánrů. Nakonec 

byl o půlnoci nabitý program ukončen ohňostrojem. 

Naše výprava měla celkem 56 účastníků, nejmladší byla Sofinka Kindlová. 
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Kotlíková dotace    
Pravidelně jste informováni o dění v oblasti výměny kotlů na stránkách obecního zpravodaje. Veškeré 

informace pro žadatele jsou k dispozici na stránkách MŽP, krajského úřadu (Středočeský kraj -

Informační systém krajského úřadu - Životní prostředí - dotace) a na našem obecním úřadě. 

Do současnosti proběhlo 6 kol, 1. výzvy, která je ukončena - viz informace níže. Dle dostupných 

informací této možnosti využilo 5 našich občanů a to v části A1 Kotel na tuhá paliva – výhradně uhlí 

(1),A2 Kotel na tuhá paliva – kombinovaný uhlí / biomasa (3), B Tepelné čerpadlo1(1).  

Vzhledem ke stavu ovzduší v obci to není mnoho, ale je vidět, že projít žádostí lze a proč nevyužít 

nabízených prostředků a ušetřit v rodinném rozpočtu nemalou částku, kterou bude stejně nutno v brzké 

budoucnosti vydat a způsob vytápění neodpovídající zákonu o ovzduší změnit!  

TAK NEVÁHEJTE, PŘIJĎTE SE PORADIT A UDĚLEJTE KROK SPRÁVNÝM SMĚREM 

PRO UŠETŘENÍ PROSTŘEDKŮ VYDÁVANÝCH NA TOPENÍ A PRO OVZDUŠÍ. 

POZASTAVENÍ PŘÍJMU ŽÁDOSTÍ O DOTACI Z PROGRAMU „VÝMĚNA ZDROJŮ TEPLA NA 

PEVNÁ PALIVA V RODINNÝCH DOMECH VE STŘEDOČESKÉM KRAJI 2015–2018" 

Středočeský kraj dne 28. 6. 2016 pozastavil příjem žádostí v rámci 1. kola programu „Výměna 

zdrojů tepla na pevná paliva v rodinných domech ve Středočeském kraji 2015-2018",  a to z důvodu 

vyčerpání alokace. Alokovaná částka činila 501 mil. Kč.  

V současnosti probíhají jednání na 

MŽP a je předpoklad navýšení 

částky o cca 10% pro letošní rok a 

dále ještě nejsou podané žádosti 

proúčtovány a i odsud mohou být 

prostředky pro další žadatele.  

Vyhlášení další výzvy se 

předpokládá z počátku roku 

2017. 

Běh do Cihličky - 3. 9. 2016  
Prázdniny utíkají, bohužel, velmi rychle a než se nadějeme, bude tady září a s ním již 2. výběh do 

Cihličky. Takže neváhejte a trénujte, protože až to 3. 9. 2016 odpoledne nastane, ať Vás to nepřekvapí. 

Po velkém výkonu se můžete těšit na posezení u táboráku, snad i s písní a pro děti se určitě také najde 

nějaká radost. 

Na svůj putovní pohár se může těšit i kategorie mladších i starších dětí. Doufám, že se nám všem 

povedlo zapomenout na tu hrůzu po doběhu a účast bude hojná. Moc se na vás těšíme.   

                                                     Jarmila Momutová 

Škola ztichla 

A je to trochu divné, když tam nyní vstoupím. Prázdniny se rozběhly a po žácích zůstaly na lavičce v 

přízemí pouze něčí části oblečení, čepice a boty, ke kterým se ovšem nikdo nehlásí, takže vlastně 

nejsou ničí, ale kde se tu vzaly?! Škoda, že nejsem menší, to bych se nemusel půl roku šatit, i když v 

punčocháčích bych zrovna nebodoval. Čepici s kšiltem na hlavu narvu, ale ten kačer Donald na žlutém 

podkladu, no nevím... 
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Zůstaly tu také zbytky kulis a kostýmů po představení pro rodiče a 

přátele školy a také ještě nesnědené dobroty, které přinesli jako vstupné. 

V září se po nich zapráší. Ještě jednou děkujeme. Myslíme si neskromně, 

že si je herci i zasloužili, protože to zahráli opravdu dobře, i když na 

zkouškách to dlouho 

vypadalo na propadák. 

Nesmím zapomenout 

poděkovat těm rodičům, kteří 

pro své děti sehnali či 

vyrobili překrásné kostýmy. 

Kromě divadla, je symbolem 

blížících se prázdnin burza 

nepotřebných hraček a jiných věcí (takový bleší trh), kde si 

děti za poctivě vydělané školní peníze mohou nakoupit 

(nebo prodat), co se jim líbí, nebo si mohou zajít do 

kadeřnického salonu, či na masáž. Ani letos nemohl chybět 

školní bufet a nezbytné párky v rohlíku, které „prodávala“ 

paní učitelka. A finále přišlo se sportovním dnem a SuperStar (letos na velmi dobré úrovni, 

mimochodem, vyhrála Anička Bahenská s písní od J. Nohavici). 

V září už ale stejnou sestavu dohromady nedáme, protože nás opouští naši čtvrťáci, kteří se stěhují 

výše, do kralupských lavic. Aničko Hrubantová, Dianko Dobšová, Esťo Momutová, Eriko Kaválková, 

Viky Bosáková, Vojto Nováku, Fando Judo a Kubo Vincze - hodně úspěchů a kamarádů v novém 

působišti, ale hlavně ještě skoro celé fajn prázdniny, ty si užijte, stejně jako my, co tu zůstáváme. 

Hezké léto všem.  

Viktor Vondra 

 

 

 

Narozeniny oslavili nebo oslaví: 

Hamouzová Hana  75   Süssmilch Josef  70 

Vlasáková Ludmila 82   Soukup Jaroslav  80 

Vlasáková Venuše 86   Koníř Petr   75 

Mareš Josef  83    Goralczyková Helena 75 
 

Narození dětí: 

  Kučerová Lucie    Hodíková Aneta 

  Sušková Mariana   Vávrovcová Anna 

  Šochová Kerstin 

Navždy nás opustili: 

  Kahabka Miroslav    Surý Zdeněk 

Novomanželé 

Michaela Ilenčíková a David Halík 

Zlatá svatba – 50 let 

Hana a Jaroslav Halíkovi 

Věra Pokorná 

~  Společenská kronika ~ 
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Na návštěvě v Broučkově 
Naše děti z mateřské školy navštívily 

Broučkov. Při divadelním představení se 

seznámily s beruškou, mouchou, 

cvrčkem, střevlíkem, mravencem a 

dalšími kamarády z louky, kteří nám 

zahráli pěknou muziku se svým lučním 

bandem. 

Též jsme se vypravili do Základní školy 

v Dolanech, kde nám žáci zahráli 

divadlo z cyklu "Krakonošské pohádky". 

Děti se seznámily s prostředím školy a 

již po prázdninách bude pro některé děti 

základní škola novým "domovem". 

V závěru června se v mateřské škole 

uskutečnila školní slavnost - stužkování 

předškoláků. Děti se již nemohou dočkat 

studia v ZŠ, a proto jim přejeme hodně zdraví a úspěchů v 1. třídě ZŠ. 

Spolu s dalšími dětmi se těšíme po prázdninách na opětné shledání ve školce, na opravené nové 

pískoviště a na spoustu nových kamarádů. 

Školní rok 2015/2016 končí…………. AŤ žije nový školní rok 2016/2017 !!! 

Krásné a prosluněné prázdniny. 

Alena Klimentová, MŠ SLUNÍČKO Dolany 

TJ Sokol Dolany – jaro 2016 

Asi by se slušelo říci něco o fotbalu, tak jak to teď momentálně vypadá, o našich plánech a podobně.  

A-tým 

Nikdo z nás si před začátkem jarní části nepřipouštěl, že bychom měli mít zásadní problémy se 

záchranou soutěže. Náskok byl poměrně značný, herní příprava až na výjimky povedená (3. místo 

v silné konkurenci v zimní lize lze považovat za úspěch). Nicméně se projevila spousta negativ. Tím 

zásadním bylo podcenění zimní přípravy z hlediska fyzičky. Herně se pár zápasů dokázalo uhrát, 

zejména začátek soutěže nám vyšel podle představ, měli jsme šňůru vítězství. Propad přišel 

v zápasech, kdy bylo potřeba bodovat. Nemá smysl řešit, kdo za co může, v zápasech jsme byli všichni 

a všichni jsme se na celé práci podíleli, někdo víc a někdo méně. Pro nás je bohužel smutné, že jsme to 

dokopali nejen k sestupu z okresního přeboru zpět do třetí třídy (objektivně prostě letos tento tým na 

víc neměl), ale obrovskou kaňkou zůstává poslední místo. Jak z toho ven?  

Bude potřeba změnit spoustu věcí.  Od přístupu k tréninkům, disciplíny v zápasech či v neposlední 

řadě i dodržování pravidel musíme změnit vše.  Uvidíme, zda změny, které jsme započali letní 

přípravou, budou k něčemu dobré. Sám upozorňuji na to, že to není otázka měsíce, ale v optimálním 

případě půl roku, než se změny projeví. Je potřeba zlepšit celou fotbalovou kulturu. Vytvořit prostředí, 

které bude vůči hráčům přátelské a tím zároveň přitáhne zpět hráče, kteří z různých důvodů přestali 

hrát. Je to asi jediná cesta, kterou se můžeme vydat. Plus samozřejmě práce, práce, práce… Tak snad 

bude lépe.  Tým povede s Davidem Königem do nové sezóny nově i Lukáš Moravec.  

B-tým 

Rezerva se na zápasy scházela v utěšeném počtu a je vidět, že zapojování mladých hráčů funguje. Ne 

každý má kvalitu hrát za A-tým, a proto se v rezervě utěšeně rozrůstá počet hráčů. Nepamatuji si, že 
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by v posledních letech při souběhu byly oba týmy po 14 hráčích. A to mluvím o hráčích, kteří běžně 

hrají.  

Rezerva bude mít nadále v našem klubu své místo a svou funkci v podobě výchovy mladých hráčů pro 

dospělý fotbal. Ač se vyrojily myšlenky na rušení béčka, sám jsem zastánce toho, že béčko by se rušit 

nemělo. Ne v dohledné době. Jak jsem psal na začátku, ne každý bude mít ambice hrát za áčko, chodí 

za rezervu hrát, protože jej fotbal baví a pro radost. Navíc má béčko nezastupitelnou roli v podobě 

předávání zkušeností starších hráčů mladším. Tým rezervy povede nadále Pepa Bartůněk, který bude 

mít k dispozici pomoc Pepy Svojsíka či Lukáše Moravce. 

Dorost 

Poznávací sezónu mají lvíčata za sebou. Proč poznávací? Tým doznal velkých změn, zejména 

věkových. Hráči jsou zejména ročníku 2000 i mladší. Podzimní část sezóny byla katastrofální, na jaře 

se výkony zvedly minimálně o polovinu. Zaostáváme v rychlosti a důrazu. Po fyzické stránce je tým 

připraven na další boje dobře, ale velké rezervy má v mentální vyspělosti. Často se nám stalo, že po 

vyrovnaném průběhu utkání inkasujeme během 5 minut třeba 3 branky. Těžko říci čím to je, protože 

sám se přiznám, že s takovou situací jsem se nikdy u dorosteneckého týmu nesetkal. Co nás může těšit 

je fakt, že jsme se dobře připravili na změnu přestupního řádu, a tudíž většina hráčů, kteří momentálně 

za dorost nastupují, jsou hráči místní, tedy zde registrovaní.  

Další věcí je rapidní zlepšení disciplíny v jarní části sezóny. Ve 13 zápasech jsme obdrželi pouze 6 

žlutých karet. K porovnání s podzimní částí, kdy jsme k 19 žlutým obdrželi i 4 červené není co dodat.  

Od nové sezóny bude tým dorostu veden Jozefem Fečem, Ondřejem Morávkem a Michalem 

Zenkovičem, kterým jsem předal po pěti letech štafetu nejstarší mládeže. Nebudou mít lehkou úlohu, 

ale čím více nadšených lidí do fotbalu dostaneme, posuneme i úroveň fotbalové kultury v Dolanech 

dál. 

Lukáš Moravec 
 

Myslivost za vsí a doma na zahradě 

Co nejvíce trápí přírodu v letním období a to jak zvěř, 

ptactvo, rostliny i hmyz – voda, její nedostatek. 

V období po žních nastává ve většině agrárních ekosystémů 

nepříznivá situace s všeobecným nedostatkem vody pro volně 

žijící živočichy. V tomto čase postupně končí vegetační doba pro 

většinu rostlinných druhů, což se projevuje rovněž ztrátou 

rostlinné vody v potravě zvěře, která proto hledá životní 

záchranu ve zbytcích travnatých porostů a plodin.  

Voda je stálou a velmi podstatnou součástí tělesných tkání a transportním prostředím látek v ní 

rozpustných, a proto její deficit snáší organizmus podstatně hůře než nedostatek potravy. O 

nezastupitelnosti vody v organizmu svědčí 

skutečnost, že při její ztrátě 10 % dochází k 

závažným poruchám organizmu (malátnost, snížená 

ostražitost, poruchy ledvin, horečky) a při ztrátě 20 

% vody dochází zpravidla k úhynu zvířete.  
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My sice žijeme na břehu řeky, ale většina živočichů žije teritoriálním způsobem (zdržuje se na svém 

stanovišti) a na večer se zajíc od Debrnské cesty nevydá napít k Vltavě. Vzhledem k velkému 

nedostatku přirozených malých vodních zdrojů v současné 

okolní krajině provozují myslivci množství napáječek 

rozmístěných po honitbě a snaží se snížit nedostatek vody 

pro živočichy v našem okolí. Stejně tak uvnitř vesnice, na 

našich zahradách žije mnoho žíznivých (ptáci, ježci, 

hmyz…), kteří se za napáječku a vodu v ní odvděčí zpěvem 

a možností pozorování, nejen při zimním přikrmování.  

Jako příklad uvádím denní potřebu vody vybrané zvěře a se 

živočichy okolo domu je to podobné. S tím, jak má 

napáječka vypadat a jejím provozem vám místní myslivci, 

sousedé a internet poradí. 

Ing. Tomáš Vlasák 

 

 

Samozvaný zahradník 
Na Debrnské cestě (to je ta východnější, 

spojující Dolany a Debrno přes Zelenou 

horu. Vede od školy přes Cihličku skrz 

Dolanský Háj a u Debrna navazuje na 

pěšinu v Akátkách) bylo vysázeno velké 

množství stromů a daří se jim vcelku dobře 

a musí bojovat o své místo na slunci a 

odolávat různým vlivům – suchu, silnému 

větru, chemickým postřikům a neopatrné jízdě se zemědělskou 

technikou, vandalismu, škůdcům pod zemí ničící kořenový systém, 

zvěři - zaječí, srnčí a „samozvanému zahradníkovi“.  

Některé stromy vlivem výše popsaných faktorů přišli o svou vrchní 

část, není nutno je nahradit novými, ale je třeba znovu zapěstovat 

jejich kmen a korunu v potřebné výši. U těchto stromů tento 

pěstitel (s činností začal již v loňském roce a já marně 

doufal, že ho to přejde a pochopí…) zkracuje, otevírá a i 

rozřezává plastové chráničky, snad s dobrým úmyslem 

umožnit stromku lépe růst, lepší přístup ke slunci. Bohužel 

efekt je opačný a svým zásahem umožní srnčí zvěři zničit 

strom zcela a to okusem vrchní části a vytloukáním na 

kmínku!! Proto prosím, ať ZAHRADNÍK zanechá své 

pěstební činnosti, co se chrániček týká.  

Jestliže má zájem při svých procházkách po Debrnské cestě 

s pěstováním stromků pomoci (a to kdokoli, kdo se chce 

přidat), nechť mne kontaktuje. Prokonzultujeme své 

postupy a domluvíme se jak se stromy pokračovat. 

 

Děkuji Ing. Tomáš Vlasák 

 

Průměrná spotřeba vody pro vybrané druhy zvěře 

Druh Kategorie Spotřeba vody (l/den) 

Srnec dospělý 5 - 8 

Srna březí - kojící 7 - 11 

Černá zvěř prase 90 kg 5 - 10 

Bachyně březí - kojící 15 - 25 

Zajíc dospělý 1 - 1,2 

Zaječka březí - kojící 1,5 - 2,5 

Bažant dospělý 0,4 - 0,6 

 

ZELENÁ HORA 
AKÁTKA 

DEBRNSKÁ CESTA 

KOCANDSKÁ CESTA 

CIHLIČKA 
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Cvičeníčko se opět rozhýbe po prázdninách 

Jste maminka na mateřské? Chcete své dítě hravou formou rozvíjet a na chvíli uniknout 

každodennímu stereotypu? Hledáte sobě a svým dětem kamarád(k)y? 

Pokud máte doma dítě mezi jedním a třetím rokem a 

přemýšlíte, čím po prázdninách naplníte svůj společný čas, 

je tento příspěvek určen právě vám. 

Všechno začalo díky Lence Vysoké, kterou napadlo, že není 

třeba hledat aktivity pro malé děti v okolních městech, ale jde 

je přenést k nám, do Dolan. Tak vzniklo setkávání maminek s 

dětmi v tělocvičně místní školy. Během několika let se ve 

vedení Cvičeníčka vystřídalo hned několik šikovných osob a 

nashromáždilo pěkné množství aktivit, říkanek a pomůcek 

jako padák, prolézací tunely, obruče, barevné míčky, kuželky 

a další. 
Letos dostalo naše hraní ještě další rozměr, a to pod taktovkou 

Terezy Janáčové, vynikající učitelky v mateřské školce. Díky 

Terce není výjimkou, že děti navštíví pan král s princeznou, nebo že se tělocvična promění v louku 

plnou motýlů a někdy dokonce i ve výtvarnou dílnu. Poslední dobou si 

kromě oblíbených her a básniček najdeme čas i na chvilku s písničkami a 

hudebními nástroji. 

Tereza nás sice s tímto školním rokem opustí, ale doufáme, že se nám 

nasazenou laťku podaří udržet a na podzim přijdeme s dalšími nápady, jak 

naše děti rozvíjet. Sezónu chceme završit společným výletem do 

Stromovky, na který se moc těšíme. 

Na závěr bychom rády poděkovaly zdejší škole za poskytnutí prostor, 

ochotné plnění našich občasných vrtochů a hlavně snášení rozruchu, který 

tam každý týden způsobujeme.  

Aktuální informace najdete v září na informačních vývěskách a na této 

stránce: https://www.facebook.com/houpyroupy  

Za maminkovský tým,  

Michaela Jelínková 

 

 

 

Plánované akce: 

27. 08. 2016  KOUT – ČAPÁK fotbal o pohár starosty 

27. 08. 2016  Posvícenská zábava 

03. 09. 2016  Běh do Cihličky 

08. 10. 2016  44. ročník pochodu Josefa Kloučka 
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DEN u KONÍ 
17. září 2016 

1000 – 1200 

KONTAKT A POVÍDÁNÍ S KOŇMI 
Jedinečná možnost si vyzkoušet práci s koňmi. 

Krmení, čištění, sedlání, nasedání, jízda… Nebo si koně jen tak pohladit, pomazlit… 

1200 
„POLEDNÍ PŘEKVAPENÍ“ 

1230 – 1500 
JÍZDY NA KONÍCH 

Pod odborným dohledem vyjížďky na koních pro děti i dospělé podél řeky Vltavy. 

V případě dobrého počasí plavení koní ve Vltavě. 

1500 
„ODPOLEDNÍ PŘEKVAPENÍ“ 

Pro mlsné i hladové je po celý den zajištěno výborné 
občerstvení... 

Uzená kýta na grilu, vynikající klobásy a špekáčky z Davle. 

Točíme Svijanský máz 11° a malinovku. 

Pro malé i větší výtvarně – modelářský koutek (namaluj, vymaluj nebo vymodeluj si svého koníka) 

MÍSTO KONÁNÍ  -  DOLANY u KRALUP nad VLTAVOU 
Pod nádražím k Vltavě, zahnout doleva a po cca 500m jste na místě, na pastvinách. 

Akce vznikla za podpory: 

  JRSK s.r.o. – potraviny, občerstvení                                                              JRSK s.r.o. - velkoobchod 

     
            

 
www.facebook.com/KONEuJIRASKU 

 

http://www.facebook.com/KONEuJIRASKU
http://www.facebook.com/KONEuJIRASKU
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Naše obec recyklací elektrospotřebičů výrazně ulevila životnímu prostředí 

Loni občané odevzdali k recyklaci 71 televizí, 37 monitorů a 1 014,00 kg drobného 

elektra. 

Snaha obyvatel obce recyklovat staré a nepoužívané elektrospotřebiče se již několik let 

vyplácí. Naše obec obdržela certifikát vypovídající nejen o přínosech třídění televizí a 

počítačových monitorů, ale také o velkém významu sběru drobných spotřebičů, jako jsou 

mobilní telefony. Díky environmentálnímu vyúčtování společnosti ASEKOL můžeme 

nyní přesně vyčíslit, o kolik elektrické energie, ropy, uhlí, primárních surovin či vody 

jsme díky recyklaci vysloužilého elektra ušetřili ekosystém Země. Víme také, o jaké 

množství jsme snížili produkci skleníkových plynů CO2 nebo nebezpečného odpadu. 

Informace vycházejí ze studií neziskové společnosti ASEKOL, která s obcí dlouhodobě 

spolupracuje na recyklaci vytříděných elektrozařízení. 
 

Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASEKOL vyplývá, že občané naší obce 

v loňském roce vytřídili 71 televizí, 37 monitorů a 1 014,00 kg drobných spotřebičů. Tím jsme uspořili 

40,62 MWh elektřiny, 2 061,78 litrů ropy, 177,53 m3 vody a 1,53 tun primárních surovin. Navíc jsme 

snížili emise skleníkových plynů o 8,81 tun CO2 ekv., a produkci nebezpečných odpadů o 35,45 tun. 

Výsledek studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozařízení, i těch nejmenších, má 

nezanedbatelný pozitivní dopad na životní prostředí. Když si uvědomíme, že recyklace běžných 100 

televizorů uspoří spotřebu elektrické energie pro domácnost až na 4 roky, nebo ušetří přibližně 400 

litrů ropy potřebných až k sedmi cestám do Chorvatska, jsou to impozantní čísla. Pozitivní zprávou 

pro uživatele počítačů také je, že odevzdání 10 vysloužilých monitorů ušetří spotřebu energie 

potřebnou pro chod notebooku po dobu necelých 5 let. Všichni ti, kteří tříděním takto zásadně 

přispívají k ochraně životního prostředí, si zaslouží obrovský dík. 

 

Studie LCA posuzuje systém zpětného odběru CRT televizorů, počítačových monitorů a drobného 

elektrozařízení. Hodnotí jejich sběr, dopravu a zpracování až do okamžiku finální recyklace 

jednotlivých frakcí vyřazených spotřebičů do nového produktu. Pro každou frakci byly vyčísleny 

dopady na životní prostředí. Výsledky studie jsou prezentovány jako spotřeba energie, surovin, emise 

do ovzduší, vody a produkce odpadu. Konečná bilance vyzněla pro zpětný odběr elektrozařízení 

jednoznačně pozitivně, a to ve všech aspektech. 

 

 

Tříděním baterií a akumulátorů chráníme především sami sebe  
Vybité baterie a akumulátory obsahují škodlivé látky, 

zejména těžké kovy, a i přes své malé rozměry mohou 

napáchat v přírodě výrazné škody. Když vyhodíme 

baterie do odpadkového koše, nejčastěji skončí na 

skládce. Zde mohou po čase znečistit půdu a spodní 

nebo povrchové vody. Pokud se dostanou s dalším 

komunálním odpadem do spalovny, znečišťují zase 

ovzduší. Bylo dokázáno, že těžké kovy obsažené 

v bateriích mají škodlivý vliv také na lidské zdraví. 

Správným tříděním baterií napomáháme k jejich 

recyklaci. Čím více vybitých baterií se dostane do 



OBECNÍ Zpravodaj Dolany – Debrno                                                                         www.dolany.cz 

............................................................................................................................................................................................ 

Červenec 2016 - 11 - 

OBČANÉ DOLAN, ODEVZDÁVEJTE V Č. P. 4 
 

ST 14:00 – 18:00 SO 9:00 – 11:00 
 

V DEBRNĚ ODEVZDÁVEJTE DLE ROZPISU 

recyklačního procesu, tím méně přírodních zdrojů je nutno vytěžit k výrobě nových. Zdraví 

nebezpečné materiály, které mnohé baterie obsahují, se podaří prostřednictvím recyklace zachytit. Z 

jedné tuny baterií lze přitom recyklací znovu získat až 167 kg oceli, 210 kg zinku, 205 kg manganu a 

přibližně 15 kg niklu a mědi. Věděli jste, že zinek z deseti kilogramů baterií poslouží k výrobě mosazi 

pro jeden saxofon?  

Ročně se v České republice vytřídí přes 1 000 tun použitých baterií a akumulátorů, což odpovídá 

hmotnosti přibližně 414 sloních samcům. Zdá se vám to hodně? Toto množství však představuje pouze 

třetinu všech dodaných baterií na trh. 

Třiďte z pohodlí svého domova 

Z průzkumu společnosti Recyklohraní o.p.s. vyšlo najevo, že průměrná česká rodina má doma 49 

baterií, z toho 8 použitých. V západní Evropě není výjimkou i 115 přenosných baterií v jedné 

domácnosti. Nejvíce baterií se nachází v kuchyních a skladovacích prostorách.Třídění baterií je přitom 

snadné. Stačí je pravidelně odkládat a čas od času odnést na jedno ze sběrných míst. 

Sběrná místa jsou blíž, než si myslíte 

Použité baterie lze bezplatně odevzdat ve všech prodejnách, které v rámci svého sortimentu prodávají 

přenosné baterie, ve sběrných dvorech, na školách, úřadech a v některých firmách. Interaktivní mapa 

sběrných míst na mapa.ecobat.cz vám pomůže nalézt nejbližší sběrný box, kam můžete odevzdat 

použité baterie (tužkové, knoflíkové, monočlánky i akumulátory). Stačí zadat lokalitu, která vás 

zajímá, a zobrazí se vám všechna sběrná místa v okolí.  

 

V Dolanech jsou sběrné nádoby umístěny v základní škole, v prodejně „u 

Macharů“ a na obecním úřadě. 
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Letiště Vodochody – červen 2016  
Situace kolem rozšiřování letiště není a nebyla vlastně od samého počátku jednoduchá na pochopení. 

Ačkoli to delší dobu vypadalo, že se nic neděje a boj už asi skončil (ať už jakkoli), není tomu tak. 

Přesunul se spíše do právní roviny, které běžný občan ne-právník moc nerozumí. V posledních 

měsících bylo zase kolem záměru vybudovat veřejné mezinárodní letiště v médiích rušno. Nicméně 

zprávy z médií orientaci příliš neusnadňují. Jsou totiž psané skoro výhradně z pozice Penty, která 

uspěla se svou žalobou a hlásá, že se už brzy bude lítat. Stojí za to věnovat věci trochu své pozornosti 

a být „v obraze“.  

Text nabízí stručné shrnutí základních událostí od roku 2013, kdy Ministerstvo životního prostředí 

dalo letišti zelenou, když vydalo v procesu posuzování vlivu na životní prostředí letišti souhlasné 

stanovisko EIA (Environmental Impact Assesment).  

Souhlasné stanovisko EIA a jeho zrušení, žaloba investora, kasační stížnosti 

V létě před třemi lety v Letňanech proběhlo jedno z historicky nejdelších veřejných projednání 

procesu posuzování vlivů na životní prostředí k záměru rozšíření Letiště Vodochody na letiště pro 

nízkonákladové a charterové létání s 3,5 mil cestujícími ročně. V říjnu 2013 pak vydalo Ministerstvo 

životního prostředí (MŽP) souhlasné stanovisko EIA se záměrem, které podmínilo splněním 122 

podmínek.  

MŽP po parlamentních volbách na základě podnětů od obcí a spolků rozhodlo o přezkumu procesu a 

došlo již s novou náměstkyní B. Peštovou k závěru, že stanovisko bylo vydáno v rozporu 

s právními předpisy – zejména při posuzování vodohospodářského řešení (klíčové připomínky 

v posudku od odborné firmy VHS) a kumulace hlukové zátěže. V červnu 2014 tak poprvé v historii 

MŽP souhlasné stanovisko zrušilo, protože „trpí takovými vadami, pro které neodpovídá 

požadavkům zákona, a je tudíž nezákonné … vytýkané nedostatky se týkaly způsobu vypořádání 

vyjádření dotčené veřejnosti a dotčených územních samosprávných celků.“  

Ministerstvo tak přiznalo, že neodpovědělo dostatečně na argumenty uplatněné dotčenou veřejností.  

Proti postupu MŽP se ale ohradil investor – Letiště Vodochody, a.s. (investiční skupina Penta) tím, že 

podal tzv. rozklad, který v říjnu 2014 ministr R. Brabec zamítl a potvrdil tím zrušení stanoviska. MŽP 

v prosinci 2014 vrátilo RNDr. Ludvíkovi k přepracování posudek, který se dostatečně nevypořádal 

s došlými připomínkami. Proces EIA se tak vrátil zpět do fáze posudku, tedy před vydání stanoviska, 

což bylo velké vítězství všech, kteří se snažili proti záměru bojovat.  

Investor se ale nevzdal a zažaloval ministerstvo. Žalobou domáhající se zrušení rozhodnutí ministra se 

nejprve pražský Městský soud odmítl zabývat, ale Nejvyšší správní soud (NSS) v Brně mu to v květnu 

2015 uložil. Městský soud dal na konci roku 2015 žalující straně - investorovi v některých 

argumentech za pravdu a zrušil původní rozhodnutí ministra.  

Proti rozsudku městského soudu bylo možné se odvolat, tedy podat tzv. kasační stížnost na NSS. To 

udělalo MŽP a spolu s ním tři obce účastnící se řízení (Panenské Břežany, Zlončice, Dolany) a také 

další obce ze sdružení Stop letišti Vodochody – včetně Máslovic. Kasační stížnosti obcí ale NSS 

v květnu 2016 pravomocně zamítl, protože podle něj obce nejsou přímo dotčené ve věci zrušení 

stanoviska. Soud odmítl zároveň odložit účinnost rozhodnutí Městského soudu. Nadále se soud 

zabývá kasační stížností podanou MŽP, která rozsudek považuje za nesrozumitelný. Nic tedy 

není definitivně rozhodnuto, ani ztraceno. Ministerstvo se nyní musí vypořádat s tím, že mu 

Městský soud nařídil se znovu zrušením stanoviska zabývat.  

Spoluzakladatel Penty M. Dospiva přes média také občas zahrozí státu, že pokud neuspěje u soudu, 

bude Penta v arbitráži požadovat náhradu za zmařenou investici, prý v řádech desítek miliónů korun. 
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Dálniční přivaděč v plánování kraje a města Odolena Voda  
Budoucího osudu letiště se týkají ještě další správní i soudní řízení. Jedno z nich se točí kolem 

mimoúrovňové křižovatky (MÚK), která má napojit letiště přes Odolenu Vodu (přes Dolínek) na 

dálnici D8. Kraj ji prezentuje někdy bez návaznosti na letiště, jindy s ním, město Odolena Voda má 

křižovatku už od roku 2007 v územním plánu. Pro Letiště Vodochody je nový dálniční přivaděč 

zásadní – je totiž jednou ze 122 uložených podmínek pro jeho rozšíření. Má být tedy investorem nové 

dálniční křižovatky.  

Na veřejném projednání ředitel letiště M. Kačur odůvodňoval veřejnou prospěšnost přivaděče jeho 

zanesením do krajského plánu „Zásady územního rozvoje Středočeského kraje“ (ZÚR SK). 1. července 

2014 krajský soud v rozsudku uznal žalobu majitelů pozemků a obce Panenské Břežany a MÚK 

z tohoto plánu nařídil vyjmout pro nesplnění podmínek územního plánování. Ty zahrnují vyhodnocení 

vlivů na vyvážený vztah územních podmínek pro příznivé životní prostředí, pro hospodářský rozvoj a 

pro soudržnost společenství obyvatel území. Ani zde anabáze nekončí. 

Kraj dálniční přivaděč vrátil opět do hry, když krajské zastupitelstvo rozhodlo v červnu 2014 pořídit 2. 

aktualizaci ZÚR SK, včetně doplnění MÚK Odolena Voda. V listopadu 2015 kraj rozesílal 

k připomínkování návrh na aktualizaci ZÚR SK a vyhodnocení vlivů na udržitelný rozvoj území. 

V připomínkách se zmiňuje neprovedení řádného vyhodnocení vlivů na lidské zdraví a životní 

prostředí, zejména všech kumulativních a synergických vlivů. Sjezd má být umístěn v území již nyní 

nadlimitně zatíženém. Nyní kraj vyhodnocuje připomínky, návrh přepracuje a předloží k veřejnému 

projednání. V dalším kole podle stavebního zákona bude probíhat řízení, ve kterém budou moci 

obce a zástupci veřejnosti uplatňovat vůči návrhu ZÚR SK námitky, všichni budou moci návrh 

připomínkovat.  

V Odoleně Vodě nyní vážně diskutují o změně územního plánu a vyhlášení stavební uzávěry jako 

ochraně území před výstavbou křižovatky v Dolínku, o čemž vyšel v březnovém vydání E15 článek 

„Letiště v ohrožení“. 

Kromě hlavních událostí se kolem staveb na letišti děje spousta menších řízení a povolování (např. 

deponie obrovského množství zeminy na ploše, různé provozy, odvodnění odbavovací plochy), u 

nichž se můžeme domnívat, nakolik souvisí s plánovanou výstavbou letiště a jsou formou známé 

„salámové metody“. Pravidelně každý měsíc se schází starostové jako zástupci obcí sdružených ve 

SLV (Stop Letišti Vodochody) a připravují další kroky ve spolupráci s právníky. Také spolky 

zůstávají aktivní a připraveny zapojit se do veškerých správních řízení, které se týkají rozvoje letiště a 

souvisejících staveb. 

 

Letiště Vodochody – Aktualita 
V současné době má investor zažádáno na MŽP o potvrzení kladného stanoviska EIA podle nového 

zákona. To je příležitost pro obce, občany a spolky, aby znovu zaslaly na MŽP svá nevypořádaná 

stanoviska k EIA, jak byla podávána v průběhu a zejména ostudném závěru (veřejné projednání 

v Letňanech) předchozího řízení. MŽP je nebude moci při potvrzování stanoviska podle nového 

zákona opominout. Nečekejte! Zejména spolky a občané jsou v této situaci silnými hráči (podle 

nového zákona o EIA). 

Že tato aktivita investora zase připadá na letní - dovolenkové - měsíce je už téměř tradicí. 

Ing. Dimitrij Hálkov 
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Některé změny spojené 
s novelou zákona o občanských 
průkazech účinné od 1. 1. 2016 

Některé změny spojené 
s novelou zákona o cestovních 
dokladech účinné od 1. 1. 2016 

Podat žádost o vydání cestovního pasu a převzít vyhotovený 

cestovní pas bude možné na kterémkoliv obecním úřadu 

obce s rozšířenou působností. 

Vydávajícím úřadem uvedeným na dokladu bude ten obecní úřad s 

rozšířenou působností, u kterého občan požádal o vydání cestovního 

pasu. V případě, kdy občan při podání žádosti sdělí, že si přeje převzít cestovní pas na jiném úřadu, bude převzetí 

cestovního pasu zpoplatněno správním poplatkem ve výši 100 Kč. 

Občanům, kteří potřebují urychleně vycestovat do zahraničí, se na žádost vydá ve lhůtě 6 pracovních dnů 

cestovní pas s biometrickými údaji s platností na 10 let, občanům mladším 15 let s dobou platnosti na 5 

let. 

V tomto případě bude možné hotový doklad převzít pouze v místě podání žádosti. Správní poplatek za vydání cestovního 

pasu s biometrickými údaji ve lhůtě 6 pracovních dnů činí 4 000 Kč, pro občany mladší 15 let 2 000 Kč.  

Zároveň se zrušuje vydání cestovních pasů bez biometrických údajů ve zkrácené lhůtě do 15 dnů s dobou platnosti na 6 

měsíců. 

Doba platnosti občanského průkazu občanů starších 70 let 

Občanské průkazy se občanům starším 70 let budou nově vydávat na 

35 let od data vydání dokladu. V případě změny některého údaje 

zapsaného v občanském průkazu bude však přesto nutné občanský 

průkaz vyměnit. 

Převzetí vyhotoveného občanského průkazu na kterémkoliv obecním úřadu obce s rozšířenou působností 

Vydávajícím úřadem uvedeným na dokladu bude ten obecní úřad s rozšířenou působností, u kterého občan požádal o 

vydání občanského průkazu. V případě, kdy občan při podání žádosti sdělí, že si přeje převzít občanský průkaz na jiném 

úřadu, bude převzetí občanského průkazu zpoplatněno správním poplatkem ve výši 100 Kč. 

Vydání občanského průkazu po dovršení 15 let věku občana 

Pokud má občan trvalý pobyt na území České republiky a nemá občanský průkaz, je povinen požádat o jeho vydání po 

dovršení 15 let, nejpozději však do 30 dnů ode dne, kdy dosáhl věku 15 let. 
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